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حکمت 463 

دنيا براى رس�يدن ب�ه آخرت 

آفريده ش�د، نه براى رس�يدن 

به خود.

ديروز هيئت داوران جشنواره سي وهش�تم فيلم فجر در 
نامه اي جايزه بخش نگاه نوى اين رويداد هنري را به ابراهيم 
داروغ�ه زاده تحويل داد اما مش�خص نيس�ت تکليف اين 

سيمرغ چه مي شود. 
س��عید ملكان كارگردان فیلم »روز صفر« كه گفته مي شود در 
اعتراض به داوري جشنواره و تعلق نگرفتن جوايز اصلي به همراه 
عوامل فیلم از حضور در مراس��م اختتامیه پرهی��ز كرده بود در 
نامه اي كه پس از مراسم صادر كرد، دلیل غیبت عوامل فیلم را 
اعتراض به جايزه دادن به افرادي كه تحريم كننده جشنواره بودند 
عنوان كرد؛ ادعايي كه در صحت و صداقت آن ترديدهاي جدي 
به وجود آمد. در اين چند روز پس از مراس��م پاياني جشنواره، 
اظهارنظرهاي متعددي از س��وي دبیر و برخي داوران جشنواره 
مطرح شده و حتي يكي از آنها )فرش��ته طائرپور( گفته بود كه 
مي توان جايزه بخش نگاه نو را به فیلمي ديگر اهدا كرد، البته او 
به همراه ديگر داوران اين بخش )مصطفي رزاق كريمي، مهدي 
جعفري، هادي مقدم دوست و روح الله حجازي( ديروز با انتشار 
نامه اي اعلام كردند جايزه بهترين فیلم »نگاه نو« را كه به »روز 

صفر« داده بودند، به دبیر جشنواره تحويل داده اند. 
آنها در اين يادداشت نوشته اند: »هیئت داوران بخش »نگاه نو« 
جشنواره فیلم فجر، با انگیزه عبور سريع تر از حواشي تلخ و شیرين 
مراسم اختتامیه سي وهشتمین دوره از اين جشنواره، به اتفاق آرا 
تصمیم گرفت س��یمرغ بلورينِ بهترين فیلم اول جشنواره را به 
دبیر جشنواره، آقاي دكتر ابراهیم داروغه زاده تحويل دهد و صرفاً 
توصیه كند اين جايزه ارزشمند، بعد از عذرخواهي رسمي جناب 

آقاي سعید ملكان، به  خاطر رفتار غیرحرفه اي شان با جشنواره 
فیلم فجر- كه عملاً زمینه نمايش توانايي هاي تمامی عوامل فیلم 
»روز صفر«  و معرفي شخص وي به عنوان يك كارگردان جديد را 

فراهم ساخت - به ايشان اهدا شود.«
 ابراهیم داروغه زاده شامگاه 25بهمن ماه در برنامه »نقد سینما« 
با اشاره به اينكه تمايلي به پذيرش دبیري اين دوره از جشنواره 
نداشته و حوادثي كه پیش آمد، انگیزه اي برايش شد تا هر طور 
شده اين دوره از جشنواره را برگزار كند، گفت: داوران فیلم ها را 
ديده اند و داوري كرده اند، پس اين رأي، رأي نهايي است. ممكن 
اس��ت جايزه نقدي تهیه كننده را پرداخت نكنند يا س��یمرغ را 
بگويند تا نامه ننويس��ید و عذرخواهي نكنید، به ش��ما تحويل 
نمي دهیم، ولي رأي را نمي توان عوض كرد. فیلم ها ديده و داوري 
شده اند. به نظر من تغییرش اصلاً درست نیست. داروغه زاده تأكید 
كرد: آقاي ملكان در بیانیه اي كه ارائه داد، كاملاً تصريح كرد كه به 

رأي داوران احترام مي گذارد و اين رأي را پذيرفته است.

سيمرغ هاي »روز صفر« هنوز بلاتکليفند!
هيئت داوران تحويل سيمرغ هاي »روز صفر« را منوط به عذرخواهي ملکان كرده است

فرهنگ كجاي انتخابات است؟ 
بازهم انتخابات ديگري در راه اس��ت و موضوع فرهنگ گويي 
طفیلي مسائل ديگر است! باز هم آنقدر مطالبات عقب مانده 
اقتصادي پررنگ است كه نوبت به فرهنگ نمي رسد، بماند كه 
مثل همیشه چیزي كه خیلي جدي وجود ندارد يا دست كم 
براي مردم خیلي ملموس نیس��ت برنامه است. وقتي آنها كه 
دم از حل مسائل اقتصادي مي زنند برنامه اي ارائه نمي دهند 
چه حاجت به اينكه كس��ي وس��ط معركه بیايد و از مطالبات 
فرهنگي دم بزند. هر چند از آنجا كه انتخابات عرصه اي است 
كه پوپولیس��م جان تازه اي مي گیرد و ب��ه اصطلاح يكه تازي 
مي كند هیچ موضوعي به شكلي عمیق و دقیق مورد واكاوي 
قرار نمي گی��رد و اين موج ها هس��تند ك��ه در مقطعي كوتاه 
سربرمي آورند و پس از انتخابات آرام مي گیرند. اظهارنظرهاي 
تند و ش��ائبه انگیز نیز به راحتي براي دوقطبي كردن فضا در 
چنین شرايطي مؤثر عمل مي كنند. دوقطبي كاذب طرفداران 
كنسرت و مخالفان آن در انتخابات هاي پیشین نقش بارزي 
را ايفا كردن��د. در اين بین جاي مطالب��ات و البته برنامه هاي 
مش��خص براي برطرف كردن موانع پی��ش روي فرهنگ در 
عرصه هاي مختلف خالي است. نبود احزاب قدرتمند و كارآمد 
هم در به وجود آمدن فضايي كه مطالبات جدي و برنامه هاي 
كارآمد وجود نداش��ته باشد نقش آفرين اس��ت. كمتر نامزد 
و جريان��ي را مي بینیم يا اصلًا نمي بینیم كه به جاي ش��عار و 
حرف هاي كلي به طور مشخص اعلام كند كه دقیقاً مي خواهد 
در صورت ورود به مجلس از وضع چه قوانیني براي تحرك و 
ارتقاي وضعیت موجود حمايت كن��د. پس از ورود به مجلس 
هم به دلیل ش��فاف نبودن ش��عارها و دقیق نبودن مواضع و 
نیز مطالبات، خروجي آن چیزي نیس��ت كه بايد باشد اما در 
حوزه فرهنگ به نظر مي رس��د مظلومیت بیش از عرصه هاي 
ديگر اس��ت. مجلس همواره در حوزه فرهنگ نقش حداقلي 
يعني نظارت را جدي گرفته و اغلب از نقش ايجابي در ارتقاي 
فرهنگ غفلت نموده است. نمايندگان محترمي كه براي مثال 
در كمیسیون فرهنگي حاضر بوده اند و دلشان به حال فرهنگ 
صادقانه مي س��وخته صرفاً تلاش خود را صرف سازوكارهاي 
سلبي نموده اند كه فلان فیلم اكران نشود يا جلوي اجراي فلان 
نمايش گرفته شود و هیچ گاه قوانیني كه به طور جدي منجر 
به تقويت فرهنگ شود جدي گرفته نشده است. علت اين است 
كه اساساً سیاستمداران ما بیرون قدرت رويكردهاي تحقیقاتي 
و پژوهشي جدي براي دوره اي كه قرار است قدرت از آن آنها 
شود را جدي نمي گیرند و براي همین هم مطالبات جامعه نیز 
در سطح باقي مي ماند. به طور عادي همه دوست دارند سريال 
خوب ساخته شود، فیلم ها آموزنده، الهام بخش و امیدواركننده 
بوده و تقويت كننده اخلاق و معنويت باشند اما اتفاقي كه در 
عمل مي افتد اين اس��ت كه كمیس��یون فرهنگي مجلس از 
سرريز افرادي كه راه به كمیسیون هاي ديگر نیافته اند، تشكیل 
مي شود. آنهايي كه در وزن كشي براي كمیسیون هاي محبوب 
كم آورده اند راهي كمیس��یون فرهنگي مي ش��وند. اين البته 
مسئله اي است كه مي تواند عمومیت نداشته باشد اما حقیقتي 
است كه بروز و ظهور داش��ته و صرفاً درباره شدت و ضعف آن 
در دوره هاي مختلف مي توان نظ��ر داد. خلاصه اينكه اگر در 
انتخابات نامزد يا جرياني را ديديد كه به شكلي حساب شده و 
كارشناسي شده عنوان كرد كه مي خواهد به طور واضح چند 
قانون مشخص را به سود فرهنگ در مجلس وضع كند، سلام 

ما را هم به او برسانید. 

جواد محرمي     یادداشت

تجليل از نادر مشايخي در تالار رودكي
ن�ادر مش�ايخي، چهره برجس�ته موس�يقي كلاس�يك 
كش�ور در جش�نواره موس�يقي فج�ر تجلي�ل ش�د. 
به گزارش مهر، اولین اجراي تالار رودكي در روز سوم جشنواره 
موسیقي فجر اختصاص به كنسرت اركستر »فرهنگ و هنر« به 
رهبري نادر مشايخي داشت كه حین اجراي برنامه، مستندي 
هم از اين هنرمند براي مخاطبان پخش ش��د. نادر مشايخي 
از جمله هنرمنداني است كه در مراس��م اختتامیه جشنواره 

موسیقي فجر نیز از او قدرداني خواهد شد. 
اركس��تر فرهنگ و هنر به سرپرستي سوسن تقي پور )رئیس 
مركز علمي-كارب��ردي فرهنگ و هنر واح��د 46 تهران( در 
سال 1393 تشكیل شده و علي اكبر قرباني و شهرام توكلي با 
همراهي جمعي از دانشجويان، فارغ التحصیلان و اساتید رشته 

موسیقي رهبري آن را به عهده داشته اند. 
دقايقي پس از پخش مستند و تجلیل از نادر مشايخي اعضاي 
اركس��تر فرهنگ و هنر روي صحنه رفتند و به اجراي برنامه 
پرداختند. اين در حالي است كه نادر مشايخي به دلیل كسالت 
تمام قطعات را رهبري نكرد و شهرام توكلي رهبر ثابت اركستر 
تا نیمه هاي اجرا اعضاي اركستر را رهبري كرد. نادر مشايخي 
از میانه اجرا به عنوان رهبر میهمان اركستر فرهنگ و هنر را 
همراهي كرد و حضورش روي صحنه با اس��تقبال مخاطبان 

مواجه شد.

    موسيقي

رئيس شوراي سياستگذاري دوازدهمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر مطرح كرد

 انصراف دبيران و داوران جشنواره تجسمي 
كنشی سوگوارانه بود نه سياسي

   مصطفي شاه كرمي
مدي�ر كل هنره�اي تجس�مي وزارت ارش�اد در 
نشس�ت خب�ري دوازدهمي�ن جش�نواره تجس�مي 
فج�ر عل�ت انص�راف دس�ته جمعي دبي�ران و داوران 
اين جش�نواره را كنش�ي س�وگوارانه به اتفاقات اخير 
خوان�د ك�ه نباي�د آن را كن�ش سياس�ي تلق�ي كرد!

هادي مظفري رئیس شوراي سیاستگذاري دوازدهمین جشنواره 
هنرهاي تجسمي فجر در نشست خبري اين رويداد بابت حواشي 
پیش آمده درباره جشنواره گفت: اتفاقات ناگواري رخ داد و برخي 
دوستان اين تلقي را داشتند كه جاي رويدادي كه عبارت جشن را 
يدك مي كشد در اين زمان، چندان مناسب نیست و نهايتاً برپايي 
جشنواره به بعد از سوگواري موكول شد، يعني هم به سوگواري 
براي عزيزان از دست رفته احترام گذاشتند و هم توجه كردند كه 
تأثیر رفتارشان به جامعه هنرهاي تجسمي آسیبي وارد نكند، 
بنابراين كنش س��وگوارانه دبیران را نمي توان كنش سیاس��ي 
دانست. س��تاد برگزاري و تعداد داوران 55نفر است و شايد به 
همین دلیل اس��تعفاي آنها بیشتر به چش��م آمد، در حالي كه 
جشنواره هاي ديگر فجر تعداد داوران شان كمتر از 1۰نفر است، 
ضمن اينكه بیش از دوسوم دبیران و داوران در جشنواره حضور 
دارند و براي داوري آثار هیچ فردي از بیرون به جشنواره اضافه 
نش��د. مظفري همچنین ايجاد تفاوت میان جش��نواره جوان و 
جشنواره فجر را يكي از مهم ترين اهداف دفتر هنرهاي تجسمي 
عنوان و خاطرنشان كرد: جشنواره هنرهاي تجسمي جوان و فجر 
در يك مسیر در حال حركت بودند و بايد حتماً تغییري میان آنها 
اتفاق مي افتاد. جشنواره جوان كه يكي از مهم ترين جشنواره هاي 
استعداديابي محس��وب مي ش��ود، قطعاً بايد اين مسیر خود را 
ادامه بدهد اما مسیر جشنواره فجر بايد متفاوت باشد و من فكر 
مي كنم آن چیزي كه نتوانست فجر تجس��مي را همانند ساير 
جشنواره هاي فجر به سمت اقبال عمومي ببرد، بحث بازار هنر 
بوده است. در واقع جشنواره فجر بايد مسیري باشد براي رسیدن 
آثاري كه هنوز به حراج راه پی��دا نكرده اند اما قطعاً كاركردهاي 

جشنواره با حراج بسیار متفاوت است. 
وي درباره تفاوت هاي اين دوره از جشنواره با ادوار پیشین گفت: 
امسال تمام ظرفیت موسس��ه صبا )حتي طبقه سوم كه قبلًا 
گنجینه يكي از بانك ها بود( به جشنواره تجسمي فجر اختصاص 
پیدا كرد و چارسوي هنر )بازار هنر( هم كه سال قبل در باغ موزه 
قصر برپا شده بود، در موسس��ه صبا برپا خواهد شد. چارسوي 
هنر جشنواره را به سمت بازار هنر )اكسپو( سوق مي دهد و اين 
بر رونق آن مي افزايد. غیر از بزرگان هنر كه در اين بخش حضور 

دارند، ش��ركت كنندگان بخش طوباي زرين هم مي توانند اثر 
پذيرفته شده خود را براي فروش عرضه كنند. 

اين مقام مسئول در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي تصريح كرد: 
در بخش چارسوي هنر خود گالري ها قیمت گذاري مي كنند اما 
در بخش طوباي زرين، بسته به پیشنهاد هنرمند و تأيید شورا، 
اثر روي ديوار مي رود. ما تا سقف 3۰۰میلیون كه براي جوايز 
پیش بیني كرده بوديم، از هنرمندان برگزيده خريد اثر خواهیم 
داشت و شايد اين قیمت افزايش هم بیابد. حدود 2/5میلیارد 
برآورد بودجه جش��نواره امسال اس��ت. هیچ دبیر و داوري تا 
اين لحظه پول نگرفته  و اع��لام كرده اند حق الزحمه خود را به 
س��یل زدگان اهدا مي كنند. در بخش ديگري از اين نشس��ت 
ابراهیم حقیقي دبیر اين دوره از جش��نواره هنرهاي تجسمي 
فجر نیز درباره استعفاي دبیران و داوران از جشنواره تجسمي 
فجر گفت: به دلیل فضايي كه براي هموطنان مان در كشور به 
وجود آمده بود و همچنان كه اين فضا بر مردم تأثیر گذاشت، 
بر دبیران و داوران جشنواره نیز تأثیر گذاشت. پس از گذشت 
چند روز وقتي فضا آرام تر شد، در جلسات مكرري كه با شوراي 
سیاستگذاري تجسمي فجر داشتیم مقرر شد شوراي هنري 
تشكیل شود و پس از توقف چند روزه، داوري آثار نیز توسط اين 
شورا انجام شد. وي همچنین در مورد بازگشتش به جشنواره، 
گفت: با توجه به اينكه تعدادي از دبیران و داوران از جشنواره 
كناره گیري كرده بودند، نمي دانستم بايد چطور كار را بدون آنها 
ادامه دهم اما من به احترام تمام 3هزار شركت كننده پذيرفتم 
حضور داشته باشم چراكه اين جشنواده متعلق به مردم است و 

من هم تصمیم گرفتم به جشنواره برگردم. 
دبیر جشنواره تجس��مي فجر، محور اصلي جشنواره امسال را 
گفت وگوي هنرها برشمرد و خاطرنش��ان كرد: تداخل هنرها 
اتفاقي است كه س��ال ها در جهان شاهد آن هستیم. بر همین 
اساس ما نیز از هنرمندان خواس��تیم كه همسو با جهان، نو و 

امروزي حركت كنند.

محمدحسين لطيفي كارگردان فيلم »مرد نقره اي« :

»مرد نقره اي« سليقه هيئت انتخاب جشنواره فجر نبود

   سيدمرتضي ذاكر
كارگردان فيلم سينمايي »مرد نقره اي« در آيين رونمايي از اين 
فيلم گفت: يکي از اعضاي هيئت انتخاب را پس از جشنواره فيلم 
فجر مورد پرسش قرار دادم كه چرا فيلم ما در جشنواره پذيرفته 
نش�د، در پاس�خ به من گفت »س�ليقه هيئت انتخ�اب نبود«! 
محمدحس��ین لطیفي كارگردان فیلم س��ینمايي »مرد نقره اي« 
در جريان نخستین اكران اين فیلم كه با حضور پدر و مادر شهید 
مدافع حرم »محسن حججي« در فرهنگس��راي ارسباران برگزار 
شد، گفت: از روزي كه با آقاي امیري تهیه كننده درباره اين فیلم 
صحبت كرديم، پیش��نهاد كار در حوزه نوجوان را ارجح دانستم و 
براي اين كار هم همه تاوان داديم. دلمان مي خواست تصوير خوبي 
از ايران ارائه بدهیم و در اين امر فكر مي كنم موفق بوديم. همه ما 
نسبت به چنین كارهايي بايد احساس دين داشته باشیم، فارغ از 
اينكه مديران فرهنگي حواسشان به جشنواره ونیز، به جشنواره كن 

يا به فضاي روشنفكري يا هر جاي ديگري باشد!

اين كارگردان سینما و تلويزيون با تأكید بر اينكه اگر باز هم فرصت 
شود دوباره حاضرم در اين حوزه كار كنم، ادامه داد: در اين پروژه، 
دنبال بازيگر بودم، نه دنبال فضاي س��لبريتي بازي. در اين فیلم با 

نسلي كار كردم كه حالم را خوب كردند. 
لطیفي با اش��اره به اينكه در اين پروژه دنبال دستمزد میلیاردي 
نبودم، تصريح كرد: اگر اين پروژه درست حمايت مي شد، شايد چیز 
ديگري مي شد، البته ما نمي گويیم 8میلیارد و 12میلیارد كمكمان 
مي كردند، بلكه حتي اگر 1/5میلیارد هم بیشتر هزينه مي كرديم، 

قطعاً كار بهتر از اين هم مي شد. 
اين كارگردان تلويزيون و سینما در پاسخ به اينكه چرا »مرد نقره اي« 
به جشنواره راه پیدا نكرده است، بیان داشت: از يكي از دوستان پس 
از اختتامیه جشنواره همین سؤال را پرسیدم، ايشان يكي از اعضای 
هیئت انتخاب بودند، گفتم، من به نظر شما احترام مي گذارم اما برايم 

جالب است كه چرا اين فیلم به بخش داوري راه پیدا نكرده است؟
وي ادامه داد: نمي دانم نظر شخصي ش��ان بود يا خیر اما در پاسخ به 
من گفت »سلیقه هیئت انتخاب نبود«! متأسفانه من اين جمله را 
درك نمي كنم. سلیقه هیئت داوران قابل فهم است اما سلیقه اي عمل 
كردن هیئت انتخاب را اصلًا نمي فهمم. احتمالاً من هم بايد فیلمي 
براي جشنواره هاي خارجي بسازم تا كارم در داخل بهتر ديده شود. 

وي در پايان افزود: برخي از دوس��تان علاقه داش��تند تا فیلم را در 
جشنواره ببینند، اما چه فايده دارد كه فیلم من به جشنواره راه پیدا 

كند، برايش سوت بزنند و بعد جايزه را به شخص ديگري بدهند. 
جديدترين اثر سینمايي محمدحس��ین لطیفي به موضوع عزت و 

هويت ايراني و قداست پرچم  ايران پرداخته است. 

    كتاب

رئيس مركز اسناد و تحقيقات دفاع مقدس:
»جايزه كتاب سردار شهيد اسلام حاج قاسم 

سليماني« سال آينده برگزار مي شود
رئي�س مرك�ز اس�ناد و تحقيق�ات دف�اع مق�دس از برگ�زاري 
اولي�ن دوره دوس�الانه انتخ�اب آث�ار پژوهش�ي در ح�وزه دف�اع 
مق�دس و مقاوم�ت ب�ا عنوان»جاي�زه كت�اب س�ردار ش�هيد 
اس�لام ح�اج قاس�م س�ليماني« در س�ال آين�ده خب�ر داد. 
به گزارش مهر، علي محمد نائیني، رئیس مركز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس با 
اشاره به چهلمین سالگرد جنگ تحمیلي از برگزاري اولین دوره دوسالانه انتخاب 
آثار پژوهشي در حوزه دفاع مقدس و مقاومت با عنوان »جايزه كتاب سردار شهید 
اسلام حاج قاسم سلیماني« در سال آينده خبر داد و گفت: اين جشنواره با همكاري 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس و در سطح ملي توسط مركز اسناد و 
تحقیقات دفاع مقدس انجام مي شود. وي اظهار كرد: از همه ناشران، پژوهشگران، 
محققان و نويس��ندگان و مراكز علمي و پژوهش��ي در حوزه دفاع مقدس دعوت 

مي كنیم تا در اين رويداد مهم علمي و فرهنگي مشاركت جدي داشته باشند. 
مشاور فرمانده كل سپاه پاسداران با اشاره به موضوعات »جايزه كتاب سردار 
شهید اسلام حاج قاسم سلیماني« عنوان كرد: علاقه  مندان براي شركت در 
اين رويداد علمي و فرهنگي مي توانند در حوزه هاي مختلف نظامي، امنیتي، 
سیاس��ي، فرهنگي، اجتماعي، حقوق��ي، بین الملل، تاريخ��ي و اقتصادي 
شركت كنند. وي متذكر شد: ذكر اين نكته مهم است كه آثار ارسالي بايد از 
معیارهاي پژوهشي برخوردار باشند و طي سال هاي 139۷ و 1398 منتشر 
شده باش��ند. همچنین در حال حاضر كتاب هاي پژوهشي مدنظر است و 

مقالات و پايان نامه ها در اين دوره پذيرفته نخواهد شد.

   محمد صادقي
در دوره اي كه تماش�اي فيلم در سينماهاي 
تك س�النه، به خاطر س�ن بالاي س�الن ها و 
كيفيت پايين سيس�تم هاي پخ�ش فيلم و 
پرده س�ينما هر روز كمتر از ديروز مي شود، 
پرديس هاي سينمايي مجهز به سيستم هاي 
مدرن صوت و تصوير، صندلي هاي استاندارد 
و فض�اي حرف�ه اي، بيش�تر از گذش�ته 
مشتري هاي س�ينما را از آن خود مي كنند.
ورود شهرداري ها به رونق س��اخت پرديس ها 
باعث شده تا فرهنگ سینما رفتن تغییر عمده اي 
داشته باشد. اين روزها سینما رفتن را مي توان 
با پرديس س��ینمايي رفتن مترادف كرد، مردم 
حاضرند براي خريد بلیت سینما در پرديس هاي 
مدرن، پول بیشتري پرداخت كنند تا خدمات 
بهتری ه��م دريافت كنند؛ جايي ك��ه خريد از 
مراكز تج��اري، غذا خوردن در فس��ت فود ها و 
تماشاي فیلم در سالن هاي سینمايي پرديس 
در كن��ار هم تعريف مي ش��وند. گ��ردش مالي 
بالاي پرديس ها باعث ش��ده اس��ت تا علاوه بر 
بخش خصوصي و شهرداري، حتي پاي نهاد ها 
و ارگان هاي ديگر هم به س��اخت پرديس هاي 
سینمايي باز شود، با اين وجود مشخص نیست 
مسابقه بزرگ ساخت پرديس هاي سینمايي در 
تهران و شهرهاي بزرگ قرار است چه مسیري 
را طي كند چراك��ه خیلي ها مال هاي تجاري را 
زمینه ساز واردات كالا و فرهنگ مصرف زدگي 

به سود واردات مي دانند. 
روز گذش��ته، ش��هرداري ته��ران از پردي��س 
سینمايي جديد خود به نام »بهاران« رونمايي 
كرد. اين پرديس كه چند س��ال پیش ساخته 
شده ولي به بهره برداري نرسیده بود باعث شد 
با بالارفتن تعداد صندلي هاي سینما در تهران، 
اين شهر به استانداردهاي جهاني در زمینه تعداد 

صندلي سینما كمي نزديك تر شود. 
اين س��الن با ظرفیت 45۰نف��ري و دارا بودن 
سیستم صوتي دالبي از متمايزترين سالن هاي 
تهران خواهد بود. پس از اكران آزمايشي سینما 
بهاران، سالن س��ینماي اين مركز همايش كار 
خود را با يك يا دو س��انس نمايش در روز آغاز 
مي كند و به زودي و پس از كس��ب تأيیده هاي 
لازم ش��اهد اضافه ش��دن آن به چرخه اكران 

خواهیم بود. 
هم اكن��ون گفته مي ش��ود به طور متوس��ط 
بايد به ازاي هر 1۰۰نفر يك صندلي س��ینما 
وجود داشته باشد، اگرچه در هیچ شهري در 
ايران اين میزان صندلي س��ینما وجود ندارد 
و بايد میزان دسترس��ي به س��الن هاي مجهز 
س��ینما را در همه شهرهاي كش��ور افزايش 
داد، روند س��اخت پرديس هاي سینمايي در 
تهران از رون��دي عادي به ي��ك رقابت میان 
بخش خصوصي، ش��هرداري و نهاد ها تبديل 
ش��ده اس��ت؛ روندي كه در آن دسترسي به 
پرديس هاي س��ینمايي در تهران به س��رعت 
در حال افزايش اس��ت و در مقابل بسیاري از 

شهرهاي كشور بدون سینما مانده اند. 
      پرديس ها در تهران مي تازند

اگرچه ش��هرداري تهران با ايجاد پرديس هاي 
س��ینمايي »راگا«، »به��اران« و »رازي« در 
مناطق جنوبي تهران كه از نظر دسترس��ي به 
اماكن فرهنگي فقیرتر از ساير مناطق هستند، 
از میزان نابرابري ها مي كاهد اما تمايل بخش 
خصوصي ب��ه س��اخت و س��رمايه گذاري در 
بهره ب��رداري از پرديس هاي مدرن معطوف به 
نقاط مرفه نشین اس��ت. اين پرديس ها همان 
طور كه »مال« هاي بزرگ تجاري باعث از بین 
رفتن فرهنگ خرده فروشي مي شود، با ايجاد 
جاذبه هاي بصري و در نظر گرفتن تخفیف هاي 
ويژه، مردم را به تماشا و خريد دعوت مي كنند. 
نتیجه مستقیم اين اتفاق تغییر الگوي مصرف 
و ترويج بیش از پی��ش مصرف گرايي در میان 
خانواده هاي شهري مي ش��ود. كمتر مي توان 
يك پاساژ بزرگ در حال س��اخت را در تهران 
ديد كه در كنار آن پرديس س��ینمايي تعريف 
نشده باشد؛ اتفاقي كه نیازمند پیوست فرهنگي 

بود كه محقق نشده است. سازمان سینمايي در 
توسعه پرديس هاي سینمايي در تهران صرفاً 
نقش مش��وق را بازي مي كن��د و در حالي كه 
هر س��اله بر تعداد پرديس ها افزوده مي شود، 
سازمان سینمايي نتوانسته است بر فعالیت اين 
پرديس ها ساختاري ايجاد كند تا حداقل مانند 
فرهنگس��راها بتوانند در كنار بحث تجاري به 

فرهنگ و فرهنگ سازي نیز بپردازند. 
تهران داراي 22پرديس و مجتمع سینمايي با 
19۰سالن نمايش است و 19پرديس و مجتمع 
سینمايي در حال س��اخت در اين شهر وجود 
دارد. اين میزان مي تواند با توجه به اس��تقبال 
از پرديس سازي در سال آينده بیشتر نیز شود؛ 
پرديس هايي كه حتي توزيع جغرافیايي آنها در 
تهران ناهمگون بوده و مناطق مركزي و جنوبي 
تهران كمتر از مناطق ش��مال و شمال غرب از 

وجود پرديس ها بهره مند هستند. 
     شهرستان ها به اميد پرديس بمانند

ش��هر هاي فاق��د س��ینما ق��رار اس��ت داراي 
پرديس هاي س��ینمايي به نام »پرديس امید« 
ش��وند. اين پرديس ها با مشاركت شهرداري ها 
و سازمان س��ینمايي تولید مي ش��ود. حسین 
انتظامي رئیس سازمان امور سینمايي در جلسه 
هماهنگي احداث پرديس هاي سینمايي امید، 
مي گويد: بهره برداري از پرديس هاي سینمايي 
امید تاثیر زي��ادي در ارتقاي س��طح فرهنگي 
ش��هروندان، كاهش آس��یب هاي اجتماعي و 
گ��ذران اوقات فراغ��ت خواهد داش��ت. تلاش 
مي كنی��م حمايت ه��اي لازم را از احداث اين 
پرديس ها طي همكاري با سازمان شهرداري ها 

و دهیاري ها به عمل آوريم. 
مس��عود نصرت��ي جانش��ین رئیس س��ازمان 
شهرداري ها و دهیاري هاي كشور درباره احداث 
اين پرديس هاي سینمايي مي گويد: به موجب 
تفاهمنام��ه همكاري مش��ترك بین س��ازمان 
شهرداري ها و دهیاري هاي كشور و سازمان امور 
سینمايي و سمعي بصري وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي با استفاده از ظرفیت طرفین تفاهمنامه و 
با مشاركت شهرداري ها در شهرهاي فاقد سالن 
سینما، پرديس سینمايي امید ساخته مي شود، 
براي احداث پرديس س��ینمايي يك میلیارد و 
2۰۰میلیون توم��ان از اعتب��ارات ملي در نظر 
گرفته ش��ده ك��ه ۷۰۰میلیون تومان توس��ط 
سازمان امور س��ینمايي و 5۰۰میلیون تومان 
توسط س��ازمان ش��هرداري ها و دهیاري هاي 
كشور هزينه مي ش��ود. پرديس هاي سینمايي 
امید داراي حداقل سه سالن سینماي 1۰۰نفره 
است. با اين كار ظرفیت مناسبي براي بهره مند 
شدن شهرستان هاي بدون سینما از سینما به 

وجود مي آيد. 
حضور پرديس هاي س��ینمايي در ش��هرهاي 
كوچك، به خاطر نبود رقاب��ت تاثیر فرهنگي و 
اجتماعي بیشتري نسبت به تهران و شهر هاي 
ب��زرگ ديگ��ر دارد. آيا س��ازمان س��ینمايي و 
ش��هرداري هاي متولي س��اخت پرديس هاي 
امید به تاثیر حضور اين پرديس ها در بافت غالباً 

سنتي شهرهاي ايران فكر كرده اند؟!

 پرديس سينمايي 
به صرف فرهنگ واردات

 ايجاد قارچ گونه پرديس هاي سينمايي اگر چه به زعم خيلي ها رويکردي فرهنگي محسوب مي شود
اما ضعف مديريت سازمان سينمايي اين پرديس ها را به مکملي براي فرهنگ مصرف و واردات تبديل كرده است

تماي��ل بخ��ش خصوصي به 
ساخت و س��رمايه گذاري در 
بهره ب�رداري از پردي�س ه�اي 
م��درن معط��وف ب��ه نق��اط 
مرفه نش��ين ته��ران اس��ت


